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رویائی به نام کودکی...
سید علیرضا برزگری * 

کودکان کار ! تصویری گاه و بی گاه که در گوشــه گوشــه ی این شهر بارها به 
چشم دیده ایم!

تصویری از کودکانی  با هر ســن و  جنســیتی که گاه حتی قدشان به شیشه 
خودرو نمیرســد و در هر خیابانی و بر ســر چهارراهی در حال دست فروشی، 

فروختن فال یا گل و تمیز کردن شیشه ی ماشین ها هستند!
امــا این تصویری خارج از باطن واقعیت اســت ،کافیســت تاملی بیشــتر در 
سکونتگاه های حاشیه ای شهرها داشته باشیم تا باطن آسیب و حقیقت غیر قابل 
تصور کودکان کار را در شــکنجه گاه کارگاه های پنهان مشاهده کنیم کودکان 
فرتوتی که فارغ از جثه و سن ،بزرگ همتانه تن به رخ رنج کار دادند و با حقوقی 
ناچیز مشغولند. تصویری از سیاه ترین نمایش سکوی زمانه که در پشت پرده ی 
خوش رنگ  لعاب رویای کودکی و بی توجهی جامعه در حال اجراست؛بازیگرانی 
که فقط نام کودکی را بر دوش می کشــند و کودکانی که دیده نمی شــوند و از 
همین رو کمتر مورد توجه قرار می گیرند. آسیب های وارد شده به این کودکان 
و نوجوانان نیز همواره پنهان اســت.از آزارهای جسمی و روحی گرفته تا حداقل 
حقوق، برخوردهای صاحبکار ها، حوادث و بیماری های ناشی از محیط کار ، عدم 
وجود بیمه های درمانی و آثار سوء که تنها آسیب ناچیز آن تخریب اعتماد بنفس 
این کودکان است. داستان کودکان کار ، برگ برگ کتابیست که هر صفحه ی 
آن رنجی فراتر از واقعیت  را به تصویر می کشــد؛ روابط انســانی مختل شده، 
عدم آموزش ، ســوءرفتار، و فراتر از همــه ی آن محرومیت از دنیای و کودکی 
وخیال پردازی و رویابافی است.نیروهای کار ارزانی که بجای کار در کارخانه ها در 
گذشته ، حال به درون کارگاه های مخفی و حاشیه ای رسوخ پیدا کرده اند و به 

راحتی مورد بهره کشی و ساعت کار بالا قرار میگیرند.
حتی گزارش ها و اقدامات ســازمان های مردمی فعال در حوزه ی حقوق کودکان 
و نوجوانان نیز هنوز با تمام روند فعالیت خود مقهور مانده اند . مســاله ای که 
باعث ایجاد یک شکاف عمیق بین این کودکان و کودکان هم سن و سال آن ها 
می گردد و باعث می شــود که  عقده های حاصل از ایــن محرومیت ها گاهاً به 
شــکل رفتارهای ضداجتماعی بروز دهند. رفتارهایی که حتی ممکن است آنها 
را به سمت بزه نیز بکشــاند.بر اساس گزارش سازمان جهانی کار بیش از 152 
میلیون کودک در جهان مشــغول به کار بوده که از این تعداد 73 میلیون نفر 
به کارهای خطرناک اشتغال دارند. بیشــترین تعداد کودکان کار به ترتیب در 
قاره های آفریقا، آســیا، آمریکا، اروپا و کشــورهای عربی حضور دارند. در حدود 
70 درصــد کودکان به کارهای کشــاورزی، 12 درصد صنعتی و 17 درصد نیز 
در کارهای خدماتی مشــغول هستند )سازمان بین المللی کار، 2017(. معضل 
کار کودکان هم زمان با انقلاب صنعتی در کشــورهای اروپایی در قرن نوزدهم 
شــدت گرفت و با بیدار شدن وجدان جامعه تنزل یافت ، اما کشور ما هم چنان 
با مســاله کار کودکان درگیر اســت .متاسفانه در کشــور ما نیز این کودکان با 
تمام تلاش هــا،  از حقوق اولیه خود محرومند و در همه زمینه های جســمی، 
ذهنــی، روانی و اجتماعی با مشــکلات فراوانی مواجه هســتند. کودکان کار و 
خیابان باوجود مشــکلات متعددی که آنان را در معرض خطر قرار می دهد، از 
حمایت های آموزشی، بهداشتی، روانی و اجتماعی بدورند و حتی دور از خانواده 
یا بدون خانواده یا بدسرپرست  هستند.در ایران نیز همانند بسیاری از کشورهای 
جهان تعداد کودکان کار رو به افزایش است و عواملی همچون فقر، افزایش تورم، 
طلاق، بالارفتن هزینه تحصیل، مهاجرت کودکان کشورهای همسایه و کودکان 
شهرهای توسعه نیافته به کلانشــهر ها از مهمترین عوامل بروز کار کودکان در 

ایران بوده است. .چالشی که هنوز پا برجاست. 
روز جهانی مبارزه با کار کودکان تلنگریست به نگاه مجدد جامعه ر بر این معضل 
پنهان ، معضلی که می تواندد بر پیکر ارزشمندترین دارایی جامعه و کشور آسیبی 
جبران ناپذیر وارد نماید. معضلی که مختص جوامع در حال توسعه نیست، بلکه 
همه جوامع با سطوحی از آن دست و پنجه نرم می کنند. باید همه دستگاه های 
مســئول متفاهم با پدیده کارکودکان شوند. باید با تقویت ساختارهای نظارتی، 
برنامه هــای حمایتی و تقویت تقویت زیرســاخت های فرهنگی ، ضمن آگاهی 
بخشــی افکار عمومی به این پدیده ناهجار ، ضمن شناســایی و برخورد قانونی 
با متخلفان، از به کارگیری کــودکان به عنوان نیروی کار ممانعت به عمل آید.
یادمان باشــد که کودکان کار مجرم نیســتند، کودکان کار نیازمند کودکی اما 
دور از آن هســتند.آن ها هم مثل بچه های دیگر نیاز بــه کودکی کردن دارند. 
عاشق کودکی کردن، لبخند، بازی ، خواندن، نوشتن و رویا سازی هستند . اکثر 
آنان نان آوران کوچک خانواده شــان هستند.کودکانه ی به تاراج رفته ی دیروز، 
جوان ســرخورده ی فردا، بدون کوچک ترین تخصص، مهارت و پشتوانه ی مالی 

در جامعه خواهند بود.
 در حسرت وسعت رویایی به نام کودکی ...!

*  کارشناس روابط عمومی  و امور بین الملل

۲ فوتی و ۷۴ مبتلای جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در 2۴ ســاعت در کشــور 7۴ بیمار کووید- 1۹ 
شناســایی شدند و متاسفانه دو بیمار نیز جان خود را از دست دادند.به گزارش 
ایســنا، از روز 27 خردادماه تا روز 2۸ خردادماه 1۴01 و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشخیصی، 7۴ بیمار جدید مبتلا به کووید1۹ در کشور شناسایی و 32 
نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید1۹ در کشور به 7 میلیون و 23۴ 
هزار و 5۹7 نفر رسید.متاسفانه در طول 2۴ ساعت، 2 بیمار مبتلا به کووید-1۹ 
در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به 
1۴1 هزار و 3۶3 نفر رسید.خوشبختانه تا روز 2۸ خردادماه 7 میلیون ۶0 هزار 
و 2۸3 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.305 نفر 
از بیماران مبتلا به کووید-1۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت 
مراقبــت قرار دارند.تا روز 2۸ خردادماه 52 میلیون و 500 هزار و ۸۶0 آزمایش 

تشخیص کووید1۹ در کشور انجام شده است.

وزیر بهداشت دستورالعمل 
 »حفظ و مراقبت از جنین سالم« را ابلاغ کرد

وزیر بهداشــت، دستورالعمل اجرای ماده 53 قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت را با هدف حفظ و مراقبت از جنین سالم به دانشگاه های علوم پزشکی 
سراســر کشور، سازمان ها و مرکز ذیربط ابلاغ کرد.به گزارش ایسنا و بنابر اعلام 
روابط عمومی وزارت بهداشت، با اجرای این دستورالعمل بررسی ناهنجاری های 
کروموزومی جنین در مادران باردار  استانداردســازی  شــده و  با رعایت الگوی 
فنی از جنین های ســالم تا هنگام تولد مراقبت می شود. در این ابلاغیه  روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشــور و سازمان ها و موسسات تابعه وزارت 
بهداشت مســئول نظارت بر حســن اجرای این  ماده قانونی معرفی شده  اند.
طبــق مطابق  مــاده 53 قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت،  بررســی 
ناهنجاری های کروموزومی جنین در مادران باردار، اســتاندارد سازی و هدفمند 
می شود تا زیر نظر پزشکان متخصص زنان و زایمان، از جنین های سالم تا هنگام 

تولد  بیش از گذشته مراقبت شود.

۲۰ درصد بیماران تیروئید دچار علائم  چشمی  هستند 
دبیر انجمن چشــم پزشــکی ایران، گفت: 20 درصد بیماران دچار کم کاری و 
پر کاری تیروئید، مبتلا به علائم چشمی هســتند. دکتر علی صادقی طاری در 
حاشیه برگزاری پنجمین همایش بهاره چشم افزود: بیماری تیروئید از نوع پرکار 
و کم کار آن نسبتا شایع است. وی گفت: این بیماری در افرادی که ممکن است 
تست های آزمایشگاهی آنها هنوز جواب نداده باشد، بعضی از علائم چشمی این 
بیماری را دارند که این علائم شــامل مختصری قرمزی چشــم، سوزش چشم، 
احســاس درد در کاسه چشم، قرمزی ملتحمه و تورم پلک ها، که همه از علائم 
اولیه بیمار دچار کاســه چشمی اســت که مربوط به تیروئید بوده و چشم آرام 
آرام به جلو حرکت می کند و یک یا هر دو چشــم گرفتار می شود. دبیر اجرایی 
پنجمین همایش بهاره چشم پزشــکی ایران، ادامه داد: تشدید بیماری ممکن 
است منجر  به دو بینی، زخم قرنیه ،کاهش بینایی و نهایتا کوری شود . صادقی 
افزود: بسیار مهم است که اگر فرد علائمی نظیر التهاب چشم، تشدید علائم در 
صبحگاه، قرمزی پلک، متورم شدن و احساس جسم خارجی دارد باید حتما به 
دنبال پیدا کردن عارضه تیروئید باشد و یکی از وظایف مهمی است که ما چشم 
پزشکان باید انجام دهیم. دبیر انجمن چشم پزشکی ایران، گفت: ۸0 درصد این 
علائــم در تیروید پرکار و 15 درصد در افرادی که کم کاری تیروئید دارند و 5 
درصد در افرادی است که تست های تیروئیدی آنها طبیعی است. صادقی ادامه 
داد: اگر فردی دچار بیماری تیروئید بوده و دارای علائمی چشمی است باید حتما 

به پزشک مراجعه کند. 

یادداشت

اخبار کوتاه

بیست روز از اولتیماتوم یک هفته ای شورای شهر برای انتشار اسامی  ساختمان های بحرانی گذشت

آمار دقیقی از ساختمان های نا ایمن تهران وجود ندارد! 

گلایه از تامین اعتبارات »قطره ای«

ورودی های معلولیت شدید و خیلی شدید بهزیستی »زیاد« است

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا مطرح کرد

کلاهبرداری در صدر جرایم سایبری

نظام ارزشیابی دانش آموزان و راه های نرفته

هنوز نظام جامع آموزشی متولد نشده است

 در شهرهای بزرگ پیش دبستانی دولتی وجود ندارد

واکنش معاون رئیس جمهوری به سوءاستفاده از کودکان در فضای مجازی

گروه اجتماعی – زهرا تاجیک:  فاجعه فرو ریختن برج 
متروپل در آبادان اگرچه یکبار دیگر حواس مردم و رسانه ها 
را به اهمیت ایمن سازی ساختمان ها جلب کرد و مسئولان 
کشــوری و شهری را واداشــت که در این باره دستورها و 
سخنانی بگویند اما مثل هر بار با گذشت زمان این موضوع 

در حال فراموش شدن است! 
همانطور که بعد از فاجعه پلاسکو در دی ماه 13۹5سخنان 
زیادی درباره وضعیت بحرانی ســاختمان های مختلف در 
تهران گفته شــد اما از آن زمان تا بــه حال خبر چندانی 
در این خصوص نشده اســت. همچنین در طول یک سال 
گذشته اخطارهایی از سوی مقامات آتش نشانی درباه 12۹ 
ســاختمان مرتقغ خطرناک تهران بیان شده است اما گویا 
تا یکبار دیگر فاجعه ای رخ ندهد مقامات شهرداری تهران 
مایل نیستند که کاری در این خصوص انجام دهند. این در 
حالی اســت که بعد از اتفاق متروپل و زمانی که باز حواس 
همه به این موضوع جلب شــده بود، سرپرســت سازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهر تهران در روز هشتم 
خرداد گفت که لیست ساختمان های نا ایمن شهر تهران را 
منتشر خواهندکرد و در این باره با هیچ فردی تعارف ندارند.
قدرت الله محمدی که در آن زمان در  جلسه علنی شورای 
شهر تهران حضور پیدا کرده بود، به حادثه ریزش ساختمان 
متروپل در آبادان اشاره کرد و گفت: این ساختمان تجاری، 
اداری و پارکینــگ بوده و هنوز چندیــن خودرو در طبقه 
بالای ســاختمان وجود دارد. 1۶ مغــازه در  طبقه همکف 
این ســاختمان فعال شــده بود اما خدا را شاکریم که این 
ســاختمان هنوز به بهره برداری کامل نرسیده بود.محمدی 
با بیان اینکه با دســتور وزیر کشور، فرمانده میدان در این 
حادثه شهرداری و آتش نشانی تهران انتخاب شد، گفت: بعد 
از این حادثه باید عبرت هایی ثبت شــود و تجربیاتی که به 
دســت می آید باید به گونه ای باشد که همه مجموعه های 

مختلف از این حادثه درس بگیرند.
وی در خصــوص ســاختمان های نا ایمن شــهرتهران نیز 
گفت: با هماهنگی با دادســتانی لیست 12۹ ساختمان را 
حتما منتشــر خو اهیم کرد چرا که بــا هیچ فردی تعارف 
نداریم. بی تردید نباید اجازه دهیم بحث انتشــار اسامی این 
ســاختمان ها تبدیل به ترس شــود. وقتی می دانیم تعداد 
زیادی از شــهروندان ما روزانه وارد ســاختمان های ناایمن 
می شوند نباید از انتشار اســامی آنها بترسیم. حتما لیست 
ساختمان های نا ایمن را منتشــر می کنیم و با جان مردم 

معامله  نخواهیم کرد.همچنین یک روز پس از آن، در نهم 
خرداد  رئیس کمیســیون شهرسازی شورای شهر تهران از 
اولتیماتوم یک هفته ای شورا به شهرداری برای به روزرسانی 
اطلاعات و اسامی ســاختمان های ناایمن و انتشار لیست در 

سامانه شفافیت خبر داده بود.
مهدی عباســی در آن زمان با بیان اینکه روز هشتم خرداد 
نامه ای با امضای مشــترک وی به عنوان رئیس کمیسیون 
شهرســازی و مهدی اقراریان به عنوان رئیس کمیســیون 
نظارت شــورای شــهر خطاب به زاکانی شــهردار تهران 
ارســال شــد، گفت: در این نامه که در مورد ایمن ســازی 
ســاختمان های پرخطر و لزوم آگاهی شهروندان بود تأکید 
کردیم که لیست 12۹ ساختمان بسیار پرخطر شهر تهران 

در سامانه شفافیت ظرف مدت یک هفته منتشر شود.
وی با بیان اینکه در سال ۹۸ شورای شهر مصوبه ای داشت 
که شــهرداری را ملزم به ایجاد سامانه برخط پایش ایمنی 
ســاختمان های موجود تهران کرده بود، گفت: از شهرداری 
خواســتیم که ســاختمان ها را با اولویت تعداد مراجعین، 
اهمیت بنا و موارد خطرآفرین به روزرســانی کند و آخرین 
تدابیر ایمنی صورت گرفته قبل از انتشار مدنظر قرار گرفته 
شود.این عضو شورای شــهر تهران همچنین با بیان اینکه 
لازم است حتما سازمان آتش نشانی نسبت به به روزرسانی 
اطلاعات ســاختمان های ناایمن اقدام کند، گفت: انتشــار 

اسامی ساختمان ها بدون به روزرسانی اطلاعات ممکن است 
تبعاتی داشــته باشــد چرا که ممکن است مالک نسبت به 
ایمن سازی اقدام کرده باشد و در صورتی که اسم ساختمان 
در میان ساختمان های ناایمن منتشر شود پیگیری قضایی 
برای وی محفوظ است.پس از این گفته ها، لیستی با عنوان 
12۹ ساختمان ناایمن در تهران در بعضی رسانه ها و فضای 
مجازی منتشــر شد که سخنگوی ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهر تهران اعلام کرد که این فهرست مورد 
تایید آتش نشانی نیســت، اما این موضوع به معنای تایید 
ایمنی این ساختمان ها هم نیست. با این حال لیست اصلی 
منتشر نشد و گویا سرپرست آتش نشانی هم فراموش کرد 

که گفته است » با جان مردم معامله  نخواهیم کرد«!
حالا بیست روز پس از آن سخنان، رئیس سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران با بیان اینکه آمار دقیقی درباره 
ساختمان های نا ایمن از نظر سازه وجود ندارد، درباره اعداد 
و ارقام اعلام شده درباره ساختمان های نا ایمن تهران گفت: 
این آمار عموما مربوط به ســازمان آتش نشــانی است که 
بیشــتر ایمنی حریق را ملاک قرار می دهد و ایمنی سازه 
کمتر مد نظر اســت.علی نصیری درباره اعداد و ارقام اعلام 
شده درباره ساختمان های ناایمن تهران اظهار کرد: اتفاقی 
که در متروپل افتاد از جنس ایمنی حریق نبود بلکه ایمنی 
ســازه بود. در حوزه ایمنی ســازه عدد و رقم و آمار دقیقی 

نداریم زیرا ســاختمان هایی که به عنوان ساختمان نا ایمن 
معرفی می شوند در برابر آتش سوزی نا ایمن هستند.وی با 
بیان اینکه مردم نگرانی بابت اعداد و ارقام ساختمان های نا 
ایمن نداشته باشند، تصریح کرد: تهران یک شهر زلزله خیز 
است اما نباید این مسئله منجر به نا امنی روانی مردم شود 
که با کوچکترین اتفاقی، ســاختمان های زیادی در تهران 

دچار مشکل می شوند.
رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
معتقد اســت که اگر مردم به اصــول لازم برای ایمنی در 
هنگام خرید ســاختمان توجه کنند، نباید نگرانی داشــته 
باشــند.نصیری که در برنامه ای رادیویی ســخن می گفت 
همچنین با اعــلام اینکه بابت ســاختمان های نا ایمن از 
نظر آتش نشانی جلســات مکرری برگزار شده است که از 
دادســتانی تهران نیز در آن حضور داشته اند، خاطر نشان 
کرد: تک تک این ســاختمان ها در حال بررسی هستند و 
بعضی از آن ها توسط دادستانی فراخوانی شده اند زیرا خیلی 

از آن ها دولتی نیستند و مالکیت خصوصی دارند.
وی در بخش دیگر ســخنان خود با اشاره به هم افزایی که 
بین دستگاه های مســئول برای مقابله با ساختمان های نا 
ایمــن وجود دارد، افزود: هم قــوه قضائیه، هم دولت و هم 
نهادهای قانونگذار و سیاســتگذاری و همچنین نهادهایی 
مانند شــهرداری با حمیت بسیار بالا پای کار آمده اند و اگر 
اســتمرار داشته باشــد، می توانیم در زمینه رفع مشکلات 

ساختمان های نا ایمن گام های اساسی برداریم.
رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
همچنین درباره دغدغه  مســئولین در این زمینه بیان کرد: 
جلســات خیلی خوبی برگزار شــده اســت که نتیجه آن، 
تشــکیل کارگروه های اجرایی و عملیاتی بوده اســت. هر 
چند قوانیــن و ضوابط در بعضی از بخش ها از جمله قانون 
شهرداری ها نیاز به بروز رسانی دارند اما کمبود آنچنانی در 

این زمینه نداریم.
این ســخنان را باید به معنای اســتنکاف شهرداری تهران 
از اعلام اسامی ساختمان های ناایمن دانست. به این ترتیب 
نه تنها شهرداری کاری در خصوص این ساختمان ها انجام 
نمی دهد، بلکــه حتی می خواهد به بهانــه »نگرن نکردن 
مردم«  اطلاه رســانی در این خصوص را هم متوقف کنند. 
واقعیت این اســت کــه تنها کاری که شــهرداری در این 
خصوص انجام داده همان»جلسات خوبی« است که در این 

خصوص برگزار شده و برگزار خواهد شد!

جانشین معاون توانبخشی بهزیستی استان تهران از وجود 
13 هزار و 550 معلول شدید پشت نوبت برای دریافت حق 
پرستاری خانواده محور خبر داد.الهه سعادتی در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه حق پرســتاری در دو عنوان »حق 
پرستاری خانواده محور« و »حق پرستاری معلولان آسیب 
نخاعی« به مددجویان تحت پوشــش پرداخت می شــود، 
اظهار کرد: حق پرســتاری خانواده محور برای افراد دارای 
معلولیت شــدید و خیلی شدید )براساس نتایج کمیسیون 
ارزیابی و تشــخیص شدت معلولیت( به افراد ارائه می شود 
کــه در این بخش نوع معلولیت ملاک نیســت و بر نیاز به 
مراقبت و نگهداری فرد معلول تاکید است اما حق پرستاری 

معلولان آســیب نخاعی صرفا مختــص مددجویان دارای 
آسیب نخاعی است.جانشــین معاون توانبخشی بهزیستی 
استان تهران با بیان اینکه حق پرستاری ها ماهانه به صورت 
مستمر به حساب مددجویان واریز می شود، افزود: در حال 
حاضــر 5522 نفر از افراد تحت پوشــش حق پرســتاری 
خانــواده محور را بــا رقمی معادل یک میلیــون تومان به 

صورت ماهانه دریافت می کنند. 
سعادتی با اشــاره به اینکه حدود ۴0 درصد از افراد واجد 
شــرایط از خدمت حق پرســتاری خانواده محور بهره مند 
هســتند، گفت: در حال حاضر نیز 13 هــزار و 550 نفر 
از افراد دارای معلولیت شــدید و خیلی شدید پشت نوبت 

دریافت حق پرستاری هســتند و هنوز برای پرداخت آن 
تامین اعتباری نشــده است. البته در این زمینه اقدامات و 
رایزنی هایی انجام شده است، اما این تامین اعتبار به صورت 
قطره ای است و تا به دست بهزیستی استان برسد به تعداد 
افراد پشت نوبت اضافه می شود.جانشین معاون توانبخشی 
بهزیستی استان تهران ادامه داد: ممکن است روزانه 30-

۴0 نفر به تعداد افرادی که حق پرستاری دریافت می کنند، 
اضافه شــود اما ورودی های معلولیت شدید و خیلی شدید 
زیاد اســت و باتوجه به اینکه تعداد پشت نوبتی ها در حال 
افزایش اســت میزان اعتبار چندان جوابگو نیست.وی در 
خصوص وضعیت پرداخت حق پرستاری به معلولان آسیب 

نخاعی نیز توضیح داد و یادآور شد: در این زمینه نیز هیچ 
پشــت نوبتی وجود ندارد و در حــال حاضر 537 نفر فرد 
دارای معلولیت آســیب نخاعی ماهانه یک میلیون تومان 

حق پرستاری دریافت می کنند.
جانشین معاون توانبخشی بهزیستی استان تهران با اشاره 
بــه میزان پرداخت حق پرســتاری در ســال 1۴01 بیان 
کرد: میزان مبلغ حق پرســتاری در ســال جاری باید به 
تصویب هیات وزیران برســد. قاعدتا به دلیل اینکه مجری 
کار هستیم پیشنهاد ما بالاتر است، اما پیشنهاد بهزیستی 
حدود ۶0 درصد افزایش بوده که باید منتظر نظر و تصویب 

هیات وزیران باشیم.

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا گفت: سوءاستفاده از نام 
و اعتبار سامانه های دولتی و ارسال پیامک های جعلی تحت 
عناوین این سامانه ها و دستگاه ها از سوی مجرمان همچنان 
قربانی می گیرد.به گزارش ایسنا، سرهنگ رامین پاشایی در 
این باره گفت: مجرمان سایبری به محض وقوع یک جریان 
یا شرایطی برای بهره مندی عمومی از خدمات دولتی با پیش 
فرض ثبت نام در ســامانه های اعلامی بلافاصله دست به کار 
شده و با اقداماتی نظیر طراحی سایت جعلی یا ارسال پیامک 
از سرشــماره های مشخص حاوی لینک های آلوده،   تهدید 
یا ترغیب هموطنان به واردن شــدن به لینک های آلوده و 
هدایت فریب خــوردگان به درگاه های جعلی بانکی اقدام به 
کلاهبــرداری از آنان کلاهبرداری می کننــد.وی ادامه داد: 
خوشــبختانه اقدامات رسانه ها در انتشار هشدارهای پلیس 

فتا موثر واقع شده و ضمن افزایش دانش سایبری هموطنان 
نرخ وقوع اینگونه جرایم نیز کاهش یافته است. اما متاسفانه 
تعدد سامانه های دولتی فعال در کشور، عدم اهتمام جدی 
دســتگاه های اجرایی در اطلاع رسانی آسیب ها و تهدیدات 
پیش رو و همچنین سهل انگاری و غفلت هموطنان از علل 
اصلی وقوع اینگونه جرایم محسوب می شود.پاشایی یل بیان 
اینکه کلاهبرداری سایبری همچنان در صدر جرایم سایبری 
اســت، تصریح کرد: در راستای پیشــگیری وضعی از وقوع 
جرایم  و سوءاســتفاده از نام و اعتبار ســامانه های دولتی و 

پیامک های جعلی، راه اندازی یک سامانه جامع، کاربردی و 
مرجع از ســوی مراکز ملی فضای مجازی کشــور از اهداف 
پلیس فتا اســت.معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا افزود: 
هفته گذشته نیز کلاهبرداری با عنوان سامانه پیامک پست 
کشــور  آغاز شد که با هوشیاری مسئولان مربوطه در واحد 
ارتباطات مردمی و اطلاع رسانی مشترکین میان پلیس فتا و 
اداره پست کشور خوشبختانه مجرمان سایبری در این حوزه 
ناکام ماندند.پاشــایی اظهارکرد:  مجرمان ســایبری و افراد 
سودجو با عناوین جعلی نظیر ثبت نام یا قطع یارانه حمایتی 

معیشتی دولت همچنان مترصد کلاهبرداری از هموطنان 
هســتند لذا از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز انتظار 
داریم در حوزه اطلاع رســانی آسیب ها و تهدیدات پیش رو 
در ســامانه تحت اختیــار v.ReFah  همــکاری و تعامل 
بیش تری با پلیس فتا داشته باشند.بر اساس اعلام پلیس فتا، 
وی به هموطنان هشــدارداد: به هیچ عنوان به پیامک های 
جعلی که با سرشماره های شخصی از طریق تلفن همراه یا 
پیام رســان واتس آپ برای آنان ارسال می شود توجه نکرده 
واز کلیک روی لینک ارسال شده پرهیز کنند. همچنین در 
صورت بروز غفلت و سهل انگاری و آلوده شدن گوشی تلفن 
همراه بلافاصله با مراجعه به تنظیمات گوشــی تلفن همراه 
و بازگرداندن گوشــی به تنظیمات اولیه کارخانه دسترسی 

مجرمان را به اطلاعات گوشی خود مسدود کنند.

دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش درباره وضعیت فعلی 
نظام ارزشیابی و سنجش دانش آموزان در کشور توضیحاتی 
ارائه کرد و گفت: یکی از زمینه های اصلی که باید در نظام 
تحولی به آن اندیشید نظام ارزشیابی مکفی و معتبر است.
محمود امانی طهرانی در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
یکی از اولویت های پنج گانه اصلاح نظام آموزشــی کشور، 
ایجــاد نظام جامع و معتبر ارزشــیابی اســت اظهار کرد: 
معتقدم که اجرای سندتحول بنیادین در پنج الگو و زمینه 
اصلی خلاصه می شود که محتوا، معلم، ارزشیابی، مدیریت 
مدرسه، ساختمان و تجهیزات مدرسه را شامل می شود.وی 
افزود: بنابراین یکی از زمینه هــای اصلی که باید در نظام 
تحولی به آن اندیشید نظام ارزشیابی مکفی و معتبر است.
دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش درباره علت اهمیت 
نظام ارزشیابی گفت: ارزشــیابی یک آهن ربای قوی است 
که تمام فعالیت های نظام آموزشــی را با خودش هم جهت 

می کند. 
اگر سیســتم ارزشــیابی درســت طراحی شــده باشــد 
فعالیت های روشی و محتواییِ شما را به راه راست هدایت 
می کند و اگر بد طراحی شــده باشد تمام تلاش های شما 
را به تباهی می کشــاند.امانی افزود: به نوعی یک ارزشیابی 
ســازگار با اهداف شــما را کمک می کند که اهداف بهتر 
محقق شــوند و یک ارزشــیابی ناســازگار امکان وصول 

و دســتیابی به اهداف را از بین می بــرد. اگر با این فرض 
به موضــوع نگاه کنیم باید یک ســازوکار بســیار جامع، 
همه جانبه، متنوع و متناســب با سطوح مختلف مخاطب 
داشــته باشــیم.وی با بیان اینکه در این میان ارزشــیابی 
دانش آموز، کلاس درس، معلم، مدرســه، منطقه، استان و 
کشــور همگی باید در این برنامه جامع لحاظ شوند گفت: 
ارزشیابی دانش آموز در باب مهارت ها و شایستگی های پایه 
و میزان رشــدش در ساحت های شش گانه و همچنین در 
زمینــه ماموریت ویژه ملی یعنــی هویت یابی باید مدنظر 
باشــد. علاوه براین ارزشــیابی وجوه نیمه تخصصی دوره 
دوم متوسطه به گونه ای که بتواند دانش آموز را به درستی 
ســمت ادامه زندگی تحصیلی، کاری و غیره راهبری کند 
ضروری است.دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش افزود: 
در این ارزشــیابی ابزارهای متنوع پا به میدان می گذارند 
و اســتفاده های متنوعی از نتایج ارزشــیابی می شــود. به 
عنوان مثال یک جا ارزشــیابی را به سمت توانمندی ها و 
اســتعدادهای نهفته دانش آموز به قصد هدایت تحصیلی 
می برید. جای دیگری از ارزشــیابی استفاده می کنید برای 

اینکه به دانش آموز زمینه هایی از نخبگی را بچشانید. کشور 
می تواند میان پرورش نخبگی با پرورش نخبگان تمایز قائل 
شود.امانی ادامه داد: پرورش نخبگان یعنی عده ای از دانش 
آموزان که در یک صفتی برجســتگی دارند را جدا کنیم و 
مجزا تحت آموزش قرار دهیم. اما در پرورش نخبگی در هر 
انسانی به زمینه استعدادی خاصی که دارد توجه می شود. 
شناسایی و کشف زمینه های نخبگی در همه دانش آموزان 
یکی از ماموریت های شــیرین نظام آموزشی است. در یک 
نظام ارزشــیابی ارائه محور، این کارها قابل انجام است.وی 
با اشــاره به اینکه در زمینه ارزشیابی باید با این دیدگاه به 
ســراغ طراحی یک نظام جامع برویــم گفت: واقعیت این 
اســت  به دلیل اینکــه کنکور فقط با یک ابزار ســنجش 
منحصر به فرد  و آسیب زا وارد این عرصه شده، امکان رشد 
دانش، مهارت  و توانمندی های ما در عرصه ارزشــیابی را 
گرفته و همه انرژی، توان و هوش افراد صرف طراحی تست 
و آزمون شده است. این در حالی است که ارزشیابی، عرصه 
خلاقیت و نــوآوری، عرصه ابزارهای خوب طراحی کردن، 
ابعــاد مختلفی را در نظر گرفتن، مصارف متعددی را برای 

این موضوع ابداع کردن، به کمک بچه ها، خانواده ها مدیران 
کشور آمدن اســت و یک تغییر بنیادی در نگاه به مسئله 
ارزشیابی را می طلبد.دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش 
ادامه داد: ما در شورای عالی آموزش وپرورش ایده هایی را از 
سند تحول بنیادین گرفته ایم و به تبع آن ایده ها، اقداماتی 
انجام داده ایم. به عنوان مثال آیین نامه ارزشــیابی ابتدایی 
تغییراتی پیدا کرده اســت، اما در کل آن نظام جامعی که 
پاســخگوی همه این ابعاد باشد هنوز متولد نشده است و 
متولد شدنش به زمینه های بسیاری نیاز دارد. شورای عالی 
در طول این 10 سال چند اقدام مطالعاتی خوب انجام داده 
و هرکدام از اینها روی بخشــی از موضوع نورافکن انداخته 
است، اما هنوز هم آنطور نیست که بگوییم به صورت 3۶0 
درجه  همه ابعاد را مدنظر قرار داده ایم.امانی به سفارش یک 
طرح تحقیقاتی برای تعریف دقیق صورت مسئله و ... گفت: 
امیدواریم به طرح جامعی برســیم، البته رسیدن به طرح 
جامع حاصل یک فرایند است که این فرایند باید قطعه های 
بهبودبخش داشــته باشد و بنده معتقدم اقدامی که در باب 
امتحانات نهایی صورت گرفت و تاثیر ســوابق تحصیلی در 
پذیرش نهایی کنکور افزایش یافت، یک اقدام مفید اســت 
و پشتیبان اصل این تصمیم هستم. البته باید در مقام اجرا 
هم به قدری خوب اجرا شود که اطمینان خاطر و اعتبار را 

به همراه داشته باشد.

رئیس سازمان تعلیم و تربیت کودک وزارت آموزش و پرورش 
تاکید کرد که در حال حاضر شهرهای بزرگ نظیر تهران، فاقد 
مراکز پیش دبســتانی دولتی هستند.به گزارش ایلنا، مجتبی 
همتی فر در برنامه صبح و گفت وگو با اشــاره به مصوبه سال 
۹0، پیش دبســتانی را مقطعی رســمی و غیر اجباری خواند 
و افزود: این دوره توصیه می شــود و دولت موظف اســت این 
دوره ها را برای عشایر و روستایی های دو زبانه رایگان ارائه کند. 
وی با بیان این که پیش تر با وجود فضا و نیروی انسانی کافی، 

دوره پیش دبستانی به صورت دولتی ارائه می شد، اظهار کرد: 
بعــد از اجرای نظام جدید یک پایه به ابتدایی اضافه شــد و 
فضای مدارس با ضریب 5 کلاس، پایه ششــم را نیز پوشش 
می دادند لذا ابلاغ شــد اگر مدرسه دولتی فضا دارد، می تواند 
پیش دبستانی را ارائه کند و لذا همه این مراکز به صورت غیر 
دولتی دایر شــدند و در حال حاضر در شهرهای بزرگ پیش 

دبستانی دولتی وجود ندارد؛ مگر چند مدرسه که فضایی مازاد 
دارند. همتی فر ادامه داد: تفاوت این مراکز با مراکز غیر دولتی، 
هزینه های پایین تر است. سازمان تعلیم و تربیت کودک وظیفه 
دارد خدمات را از بدو تولد تا شش سال ارائه کند. در سه سال 
اول قصد داریم تربیت در خانواده ها صورت گیرد و برای ســه 
ســال دوم به تدریج و در شیب ملایمی، بچه ها برای ورود به 

دبستان آماده می شــوند. همتی فر با بیان این که ما به ازای 
مالی این طرح دیده نشده است، افزود: حدود ۴ میلیون کودک 
3 تا ۶ساله داریم که معدل بودجه ای آن هنوز در باور مسئولان 
قرار نگرفته است. رئیس ســازمان تعلیم و تربیت کودک در 
وزارت آموزش و پرورش با اعلام این که ظرفیت پیشینِ پیش 
دبستانی دولتی در اختیار پایه ششم ابتدایی قرار گرفته است، 
گفت: عملا نیروی مازادی هم نداریم و برای کلاس های عادی 

نیز با کمبود نیرو رو به رو هستیم.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در پاســخ به 
ســوالی درباره سوء اســتفاده از کودکان در فضای مجازی 
گفت که کودک و نوجوانی که بســتگانش او را بازیگر فیلم 
غیراخلاقی کرده اند، نیاز بــه دفاع و حمایت دارد و این امر 
باید از طرق قانونی مورد پیگرد قرار گیرد.به گزارش ایسنا، 
انســیه خزعلی در دیدار با اقشار مختلف مردم اصفهان در 
پاسخ به سوالی پیرامون مساله فضای مجازی و سوءاستفاده 
از کــودکان در این فضا اظهارکرد: کــودک و نوجوانی که 

بستگانش او را بازیگر فیلم غیراخلاقی کرده اند، نیاز به دفاع 
و حمایــت دارد، در متن قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
هم این موارد یعنی تولید اثری که بیانگر جذابیت جنســی 
نوجوان باشــد جرم انگاری شــده اســت و برای بزرگسال 
تولیدکننده، مجازات در نظر گرفته شده است و این امر باید 
از طرق قانونی مورد پیگرد قرارگیرد. معاون رئیس جمهوری 
در امور زنان و خانواده در ادامه این جلسه که در آن زنان به 
طرح مسائل و مشکلات خود پرداختند، بر هم افزایی بانوان 

برای  محرومیت زدایی از جامعه زنان تاکید کرد و در پاسخ 
به ســوالی در زمینه حمایت های دولت از کارآفرینی زنان، 
گفت: این حمایت ها در قالب صندوق ضمانت، تســهیلات 
ویــژه، مهارت آموزی و نظارت بر جــذب صحیح اعتبارات 
انجــام می پذیرد.بنا بــر اعلام روابــط عمومی معاونت امور 
زنان و خانواده ریاســت جمهوری، وی همچنین از تصویب 
اختصاص بودجه به بخش های مختلفی در این ســفر خبر 
داد و گفت: اختصاص بودجه برای برای ایجاد مراکز درمان 

آســیب دیدگان از مواد مخدر، تامین اعتبار مراکز مهارت 
آموزی، تامین اعتبار چند خوابــگاه دخترانه، تامین اعتبار 
تکمیل ورزشگاه دختران، تامین اعتبار مرکز ناباروری، تامین 
اعتبار  تهیه مسکن زنان سرپرست خانوار و تسهیلات ویژه 
برای اشتغال زایی بانوان خصوصاً در بخش کشاورزی، صنایع 
تبدیلی و مشــاغل خانگی و حمایت ویژه نسبت به نوآوری 
شــرکت های دانش بنیان متعلق به زنان از جمله این موارد 

است.


